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ماهی و آبزیان در بازار شهرهای هرمزگان 
نرخ گذاری رسمی شد

با مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه مجلس؛

حقوق های کمتر از ۱۰ میلیون تومان سال آینده 
۲۵درصد افزایش می یابد گروه اقتصادی -  رییس کل دادگستری هرمزگان گفت: ۲روز پس از اقدام و 

تعیین مهلت توسط دستگاه قضایی استان، نرخ نامه انواع ماهی و آبزیان با همکاری 
اتحادیه صنف مواد پروتئینی و اتاق اصناف تهیه و اعلام شد.علی صالحی افزود: از 
تاریخ اعلام نرخ نامه یاد شده ، عرضه انواع ماهی باید براساس قیمت گذاری مصوب 
و با نرخ تنظیم بازار باشد و در غیر این صورت، با متخلفان برخورد قانونی خواهد شد. 
وی  خاطرنشان شد: پیش از این و طی سالیان گذشته، عرضه انواع ماهی در استان 
هرمزگان بدون نرخ نامه  مشخص بود  که علاوه بر گرانفروشی توسط سودجویان، 
نارضایتی شــهروندان را نیز به همراه داشت. رئیس کل دادگستری استان هرمزگان 
با تأکید بر تشــدید نظارت ها بر عرضه ماهی با نرخ تنظیم بازار اظهارداشــت: حق 
مردم هرمزگان اســت که از این بخش از سبد غذایی بیشتر بهره مند شوند. صالحی 
یادآور شد: از طریق کنترل قیمت ها و نظارت بر عملکرد مسئولین، سعی خواهدشد 
ضمن کاهش مشکلات معیشتی مردم، خانواده های هرمزگانی امکان تهیه ماهی و 
همچنین دیگر کالاهای اساسی به نرخ مصوب را داشته باشند. در جلسه ستاد اجرای 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی دستگاه قضایی، رئیس کل دادگستری هرمزگان با 
انتقاد از گرانی قیمت ماهی در این استان به نسبت استان های دیگر، جهت رفع این 

مشکل برای مسئولین و دستگاه های متولی، ضرب الأجل تعیین کرده بود.

گــروه اقتصادی -  عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ گفت: با مصوبه 
کمیســیون تلفیق بودجه مجلس، حقوق های کمتر از ۱۰ میلیون تومان در سال 
آینــده ۲۵ درصد افزایش می یابد اما حقوق هــای بالاتر از این رقم ۲.۵ میلیون 

تومان افزایش خواهد یافت.
احمد امیرآبادی فراهانی عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ 
مجلس با اشــاره به نشســت نوبت عصر این کمیسیون برای اصلاح ارجاعیات 
لایحه بودجه از صحن علنی مجلس افزود: در این جلســه جزء )۱( بند )الف( 
تبصره )۱۲( بررسی و افزایش ۲۵ درصدی حقوق ها در سال آینده مصوب شد 

اما برای این افزایش حقوق سقف مشخصی هم تعیین شد.
وی تاکید کرد: سقف ۲ میلیون و پانصد هزار تومانی برای افزایش حقوق ها 
در ســال ۱۴۰۰ در نظر گرفته شــد که براساس آن حقوق های بالای ۱۰ میلیون 
تومان بعد از افزایش ۲۵ درصدی نباید بیشتر از ۲.۵ میلیون تومان به آنها اضافه 
شــود.امیرآبادی فراهانی تصریح کرد: به موجب مصوبه کمیســیون تلفیق، ۲۵ 
درصد افزایش مشــروط به این اســت که میزان افزایش حقوق هیچ شــخصی 

نسبت به سال ۱۳۹۹ از ۲۵ میلیون ریال بیشتر نشود

کل  -رئیس  اقتصــادی  گروه 
بانک مرکــزی اعلام کرد کــه نتایج 
مقدماتی محاســبات آماری این بانک 
نشــان می دهد رشد ســه ماهه سوم 
تولید کارگاه های بزرگ صنعتی حدود 
۱۰.۷ درصد و رشــد نه ماهه آن حدود 

٨ درصد بوده است.
عبدالناصــر همتــی، رئیس کل 
بانک مرکزی اعلام کرد: نتایج مقدماتی 
محاســبات آماری بانک مرکزی نشان 
می دهد رشــد سه ماهه ســوم تولید 
کارگاه های بزرگ صنعتی حدود ۱۰.۷ 
درصد و رشد نه ماهه آن حدود ٨ درصد 
بوده است. این گزارش از تداوم رشد 

بخش حقیقی اقتصاد حکایت می کند. 
در متن کامل این یادداشت آمده است:

*نتایــج مقدماتی محاســبات 
آمــاری بانک مرکزی نشــان می دهد 
رشــد سه ماهه سوم تولید کارگاه های 
بزرگ صنعتی حــدود ۱۰.۷ درصد و 
رشــد نه ماهه آن حدود ٨ درصد بوده 
است. این گزارش از تداوم رشد بخش 

حقیقی اقتصاد حکایت می کند.
*در پایان بهمن ماه رشد ۱۲ ماهه 
پول ۵۶.۹ درصد و رشد ۱۲ ماهه شبه 
پول ۳۵.۳ درصد شــد. رشد ۱۲ ماهه 
پول در مهرمــاه ٨٨.۶ درصد و در دی 
ماه ۶۳.٨ درصد بود. رشد ۱۲ ماهه شبه 

پــول در مهر ماه ۲٨.۱ درصد و در دی 
ماه ۳۴.۳ درصد بود. روند این دو متغیر 
پولی حاکی از کاهش سیالیت پول متأثر 

از کاهش انتظارات تورمی است.
*بــا توجه به کاهــش انتظارات 
تورمی )کــه یکی از نشــانه های آن، 
کاهش نرخ معاملات حواله های ارزی 
صادرکنندگان عمده به کانال ۲۲,۰۰۰ 
تومان به ازای هــر دلار در پایان هفته 
گذشته در سامانه نیما می باشد( و عدم 
ضــرورت افزایش نرخ ســود، برنامه 
بانک مرکــزی برمبنای قرار دادن نرخ 
ســود حول میانگین دالان نرخ ســود 

است.

*در پایان هفته گذشته با اقداماتی 
که بانــک مرکــزی در مدیریت بین 
بانکی، خصوصاً، اســتفاده از عملیات 
ریپو، انجام داد، میانگین نرخ سود بین 
بانکی بــه ۱۹.۷ درصد کاهش یافت. 
بانک مرکزی بــرای پرهیز از افزایش 
نرخ ســود به دنبال اجــرا و نظارت بر 
محدودیت رشــد ترازنامــه بانک ها 

است.

رئیس کل بانک مرکزی

رشد تولید کارگاه های بزرگ صنعتی به ۱۰.۷ 
درصد رسید

گروه اقتصادی- این ســفر در 
نیمه های اســفند و در ماه پایانی ســال 
صــورت گرفت که ضمن بهره برداری 
از طرح هــای بــزرگ از جملــه ۵۰ 
کیلومتــر بزرگــراه در مناطق مختلف 
اســتان، ۲۰طرح دریایــی و بندری در 
مجتمع بندری شــهید رجایی، استخر 
سرپوشــیده در بندرلنگــه و عملیات 

اجرایی ۱۶۰واحد مسکونی آغاز شد.
درجریان این ســفر کــه وزیر از 
بوشــهر و از غرب هرمزگان وارد این 
استان شد، از طرح های در حال ساخت 
نیز غافل نشده و علاوه بر بازدید از این 
طرح ها، توصیه اکید بر کیفیت بخشی 
و ســاخت بادوام و موثر بر رفع موانع 
مالــی و حمایتی نیز داشــت که امید و 
نشاط تازه ای برای تکمیل این طرح ها 
به پیمانکاران داد. توسعه بزرگ راه های 
استان هرمزگان به عنوان شریان حیاتی 
کشــور به ویــژه راه هــای ارتباطی به 
استان های همجوار بوشــهر، فارس، 
کرمان و سیســتان و بلوچستان نقش 
مهمی در سرعت بخشی در رفت وآمد 
دارد، لذا تقویت زیرساخت های بندری 
و دریایی این اســتان موجب پیشرفت 

وآبادانی کشور خواهد شد.
افتتــاح ۳۱۰۰میلیارد ریال 

پروژه بزرگراهی درهرمزگان
استاندارهرمزگان گفت: یکی از 
برنامه سفر وزیر راه و شهرسازی به این 

اســتان بهره برداری از طرح های بزرگ 
از جملــه بهره بــرداری از ۵۰ کیلومتر 
از طرح های بزرگراهی به ارزش ســه 
هــزار و ۱۰۰میلیارد ریال بــود که به 
نتیجه رسید. فریدون همتی در توضیح 
این طــرح اضافه کرد: ۳۳.۵ کیلومتر از 
کریدور بزرگراهی نوارساحلی کشور 
در محدوده غرب استان، ۱۱.۵کیلومتر از 
محور کهورستان-لار-جهرم به عنوان 
مهم ترین مسیر اتصالی استان هرمزگان 
به فارس از قطعــه اول باند دوم محور 
مذکور و پنج کیلومتر از بزرگراه گهکم 
-فورک امروز همزمان با سفر وزیر راه و 
شهرسازی به هرمزگان مورد بهره برداری 
قرار گرفت. وی ادامه داد: تسهیل ارتباط 
تجاری بین بنادر جمهوری اســلامی 
ایــران با بندر گواتر و ســایر بنادر مهم 
خلیج فارس و دریــای عمان، افزایش 
ســهم ایران در بازار ترانزیت منطقه و 
توسعه صنعت گردشــگری از جمله 
اهــداف و مزیت هــای بهره برداری 
از طرح هــای امروز اســت. همتی از 
هرمزگان بــه عنوان یکی از قطب های 
اقتصــادی کشــور و مهم ترین درگاه 
صــادرات و واردات ایران یاد کرد که 
بخش قابل توجهی از کالاهای ورودی 
و خروجی کشــور در این استان انجام 
می شود. استاندارهرمزگان با بیان اینکه 
همچنین ارتباط صادراتی با کشورهای 
همســایه نیز از طریق این استان و بندر 

شهید رجایی صورت می گیرد و بخش 
حمل و نقل جاده ای مانند کل کشــور 
بیش ترین ســهم جابجایی بار و مسافر 
در این اســتان را بر عهده دارد و تکمیل 
و احــداث بزرگراه ها با هدف ارتقا این 

بخش درحال انجام است.
وی، از دیگر دســتاورهای سفر 
وزیر به غرب هرمزگان را بهره برداری 
از اســتخر سرپوشــیده به وســعت 
یک هزار ۹۲۵ مترمربع با اعتبار نزدیک 
به ۶۰ میلیارد ریال،آغازعملیات اجرایی 
کمربندی بندرلنگه به طول ۱۵ کیلومتر با 
اعتبار ٨۵۰ میلیارد ریال و شروع مرحله 
نخست طرح مسکن ملی این شهرستان 
در زمینی به مساحت ۲۷ هزار متر مربع 
و با اعتباری افزون بر ۷۲۰ میلیارد ریال 
در راستای کمک به تامین مسکن اقشار 
محــروم و زوج های جــوان، در قالب 
احداث ۱۶۰ واحد مســکونی در این 

شهرستان عنوان کرد.
ابرازداشت:  اســتاندارهرمزگان 
بازدیــد وزیر از میزان پیشــرفت چند 
طرح راه ســازی در بســتک شــامل 
تعریض و به ســازی محــور جناح- 
کمشک و تنگ بســتک- چاه بنارد به 
طول هشــت کیلومتر، اجرای عملیات 
روکش راه های غرب هرمزگان به طول 
٨۶کیلومتر، اجــرای عملیات روکش 
محور فرامرزان به طــول ۲۹کیلومتر، 
اجــرای پل بــزرگ ارمــک و اجرای 

آسفالت راه روستایی رودبار انجیردان 
به طول ۲۵کیلومتر از دیگر برنامه بود.

به گفته همتــی، درمجموع برای 
اجرای این طرح های راه سازی اعتباری 
افــزون بر ۹۰٨ میلیارد ریال اختصاص 
یافتــه و در دولــت تدبیــر و امید در 
مجموع ۱۰۴ طرح راه ســازی به طول 
۷٨۹کیلومتر در حوزه غرب هرمزگان 

به بهره برداری رسیده است.
افزایش ۲۰ هزار کیلومترطول 
بزرگراه های کشورتا پایان دوره 

فعالیت دولت دوازدهم
وزیــر راه و شهرســازی نیز در 
آیین افتتــاح ۵۰ کیلومتر از پروژه های 

بزرگراهی در بندرلنگه اظهارداشــت: 
درابتــدای فعالیت دولت تدبیر و امید، 
میــزان بزرگراه های کشــور، ۱۲ هزار 
و ۵۰۰ کیلومتــر بود که تــا پایان دوره 
فعالیت دولت دوازدهم، طول بزرگراه  
 های کشور به ۲۰ هزار کیلومتر افزایش 
می یابد. محمد اســلامی با بیان اینکه 
میــزان بزرگراه های کشــور در دولت 
تدبیر و امید رشــد قابــل ملاحظه ای 
یافته و ۶۰ درصد افزایش یافته، گفت: 
با اهتمام ویژه ای کــه در دولت وجود 
دارد و تلاش مستمر مجموعه وزارت 
راه و شهرســازی، کشورمان به کارگاه 

ســازندگی تبدیل شــده و در هر نقطه 
طرح های مختلفی فعال است. اسلامی 
با اشــاره به بهره بــرداری از طرح های 
بزرگراهی در هرمزگان بیان داشــت: 
تاکنون اقدام های خوبی برای ســاخت 
کریــدور بزرگراهی ســاحلی جنوب 
کشــور در این استان صورت گرفته و 
باید با تــداوم تلاش و مدیریت خوب 
و مناســب، این کریدور در هرمزگان تا 

پایان دولت دوازدهم تکمیل شود.
وی با بیان اینکــه بندر تجاری و 
فــرودگاه بندرلنگه بخشــی از حیات 
تجاری تاریخی کشــور محســوب 
می شــوند، گفت: باید به توسعه رونق 

فعالیت ها در بنــدر تجاری و فرودگاه 
شهرستان بندرلنگه توجه شود تا هرچه 
بیشتر کســب و کار و تجارت در این 

شهرستان توسعه یابد.
بهره بــرداری از ۲۰ طــرح 
دریایی وبندری در بندرشــهید 

رجایی
مجتمع بندری شــهید رجایی به 
عنــوان کریدور حمــل و نقل دریایی 
شمال جنوب که از سال ۶۴ به صورت 
رسمی فعالیت بندری خود را آغاز کرده 
، هرسال به توسعه طرح های آن اضافه 
می شــود که در دولت هــای یازدهم و 

دوازدهم شــتاب گیری بیشــتری در 
طرح های زیربنایی داشــته اســت.در 
جریان ســفر وزیر راه و شهرســازی 
۲۰طرح بندری و دریایی بندر شــهید 
رجایی بــه ارزش ۳ هزار ۳۵۶ میلیارد 
ریال به صورت تجمیع شــده شــامل 
۱۳ مخــزن نگهداری فــرآورده های 
نفتی به عنوان نخســتین واحد تولیدی 
روغن هــای دریایــی در بندر شــهید 
رجایی از مهم ترین طرح هایی بود که به 
نمایندگی از ۲۰ طرح بندری و دریایی 
بــا ســرمایه گذاری بخش خصوصی 
افتتاح و بهره برداری شد. سرمایه گذار 
این طرح نفتی در بندرشــهید رجایی 

در خصوص ویژگی های مخازن نفتی 
گفت: این مخازن با مســاحت ۷هزار و 
٨۹۲ مترمربع و حجم عملیاتی ۱۳ هزارو 
۵۰۰ مترمکعــب و با ســرمایه گذاری 
۳۵۰میلیارد ریال احداث شده که زمینه 

اشتغال ٨۰ نفر را فراهم کرده است.
به گفته سیدمجید طباطبایی، این 
طــرح در زمینه تهیه، تولید، ســاخت 
و توزیع انــواع روانکارهای صنعتی، 
خودرویــی و دریایــی فعالیت دارد و 
با مساعدت بندرشــهید رجایی اولین 
محصول این شــرکت تــا قبل از پایان 
امســال به میزان ۱۰۰ هزار لیتر روغن 

دریایی تولید می شود.
وی، دلیل انتخاب اســکله شهید 
رجایــی بــرای احداث ایــن مخازن 
فرآورده هــای نفتی و تولید و صادرات 
روغن هــای دریایــی را حجم رفت 
وآمد کشــتی های تجــاری و خارجی 
و نزدیکــی به مجموعه شــرکت ملی 
نفتکش و کشتیرانی و همچنین وجود 
معافیت هایــی ماننــد ارزش افزوده و 
تســهیل در تهیه مواد اولیه مناسب تر از 

بازارهای خارجی اعلام کرد.
مدیرعامــل ســازمان بنــادر و 
دریانــوردی در حاشــیه این مراســم 
در جمــع خبرنــگاران بــا اشــاره به 
ســرمایه گذاری های قابل توجه  بخش 
خصوصی در بنادر ایران اظهارداشت: 
بخشی از این طرح ها شامل تاسیسات 
زیربنایی، روبنایی و طرح هایی اســت 
که توسط ســازمان بنادر و دریانوردی 
از محل منابع داخلی ســازمان و بخش 

خصوصی تامین شده است.
محمد راســتاد با بیــان اینکه در 
زمینه جذب ســرمایه گذاری با بخش 
خصوصی در بنادر تجاری کشور شاهد 
اعتماد از طرف شرکت های خصوصی 
هســتیم، به بهره بــرداری از ۲۰ طرح 
بندری و دریایی در بندرشــهید رجایی 
اشــاره کرد و افزود: این اقدامات هم از 
نظر اشتغال و هم ارتقا کیفیت و کمیت 
خدمــات در بزرگ ترین بندرتجاری 

کشور بسیار راهبردی خواهد بود.
معــاون وزیر راه و شهرســازی 
اظهارامیدواری کرد درآینده نزدیک و تا 
قبل از پایان دولت تدبیر و امید ۲ طرح مهم 
بندر شهید رجایی) طرح توسعه فاز سوم 
بندرشهید رجایی و اسکله های نفتی( به 
بهره برداری برسد.اســتاندارهرمزگان 
نیز کــه در آیین افتتاح و بهره برداری از 
طرح های بندری و دریایی بندر شهید 
رجایی وزیر راه وشهرسازی را همراهی 
می کرد، ابرازداشت: درسفر امروز وزیر 
راه و شهرسازی در مجموع طرح های 
مختلفی با یک هزار میلیارد تومان اعتبار 
و ســرمایه گذاری در شهرســتان های 
بندرلنگه، بســتک و بندرشهید رجایی 
بندرعباس به بهره برداری رسید که نشان 
دهنده تلاش شبانه روزی همه نهادهای 
اجرایی و عمومی و ســرمایه گذاران در 

بخش های خصوصی در این اســتان 
اســت.همتی بابیان اینکه؛ این اســتان 
شرایط مناسبی در زمینه سرمایه گذاری 
و بهره برداری از طرح های زیرساختی 
به ویژه در حوزه هــای اقتصادی دارد، 
قــول داد دولت به طورجــدی ایجاد 
زیرساخت های مناسب درهرمزگان را 

دنبال می کند.
و اما سخن پایانی وزیرراه: 
تحریم هــا مانع پیشــرفت های 

اقتصادی ایران نمی شود
وزیر راه و شهرســازی پنج شنبه 
شــب در مراســم بهره بــرداری از 
۲۰طــرح دریایی و بنــدری هرمزگان 
در مجتمــع بندری شــهید رجایی در 
جمع خبرنگاران اعلام کرد: دشــمنان 
باید بفهمند کــه تحریم ها و تهدیدها 
هیچ جایگاهی در متوقف کردن توسعه 
ایــران و پیشــرفت های اقتصادی این 
کشــور ندارد. اسلامی افزود: امسال که 
سال تحریم های ناجوانمردانه دشمن 
بوده این حجــم از طرح های افتتاحی 
به ویژه در روزهای پنجشــنبه هرهفته 
ازســوی رییس جمهوری نشــان از 
حرکت نوآورانه در بخش های مختلف 
تولیدی و اقتصادی کشور است.در سفر 
وزیر راه و شهرســازی به هرمزگان و 
درجریــان بهره بــرداری از طرح های 
بندری و دریایی بندر شــهید رجایی به 
عنوان بزرگترین بندرتجاری کشــور، 
شناور طناب گیر، در ردیف شناورهای 
تعهد شــده برای سال جهش تولید در 
بندرعباس به آب انداخته شد و چندین 
فروند اسکله گردشــگری در بنادر و 
جزایر استان و یک دستگاه ایکس ریز 
در جزیره ابوموســی بــه بهره برداری 
رســید.تعمیر اساســی خط پنج ریلی 
بندر شهید رجایی، بهره برداری از پروژه 
دیسپاچینگ برق مجتمع بندری شهید 
رجایــی، پایانه ترانزیتــی و صادراتی 
و پایانــه کالای خطرنــاک، مرکز ارائه 
خدمات اداری و خدماتی، کانال هدایت 
آب های سطحی ورودی شرقی و سامانه 
مانیتورینگ دوربین های مدار بسته یگان 
حفاظت از دیگر طرح های بهره برداری 
شــده بندر شهید رجایی در برنامه  سفر 
یک  روزه وزیر راه و شهرسازی به استان 

هرمزگان بود.

سومین سفر وزیر راه و شهرسازی درسال جاری به استان هرمزگان با دستاورهایی درحوزه بزرگ راهی، 
مسکن ، بندری و دریایی در این استان همراه بود.

دستاوردهای سفر وزیر راه به هرمزگان؛ 
از افتتاح تا شتاب بخشی به پروژه ها
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مجتمع بندری شهید رجایی به عنوان کریدور حمل و نقل دریایی شمال جنوب که از سال ۶۴ به 
صورت رسمی فعالیت بندری خود را آغاز کرده ، هرسال به توسعه طرح های آن اضافه می شود 
که در دولت های یازدهم و دوازدهم شتاب گیری بیشتری در طرح های زیربنایی داشته است.در 
جریان سفر وزیر راه و شهرسازی ۲۰طرح بندری و دریایی بندر شهید رجایی به ارزش ۳ هزار 
۳۵۶ میلیارد ریال به صورت تجمیع شده شامل ۱۳ مخزن نگهداری فرآورده های نفتی به عنوان 
نخستین واحد تولیدی روغن های دریایی در بندر شهید رجایی از مهم ترین طرح هایی بود که به 
نمایندگی از ۲۰ طرح بندری و دریایی با سرمایه گذاری بخش خصوصی افتتاح و بهره برداری شد.

گروه اقتصادی- بورس که همچنان 
قصد طی کردن ســرپایینی شاخص را دارد، 
این روزها هم با دخالت برخی از افراد دست 
و پنجــه نرم می کند. طی چند وقتی اســت 
که شــاهد اظهار نظر های مختلفی در رابطه 
با بازار سرمایه هســتیم. اظهار نظرهایی که 
رئیس ســازمان بورس روز گذشته آن ها را 
بعضا دلسوزانه اما خلاف جهت بازار خواند. 
برخــی ها به تخلفات و رســیدگی به آن ها 
ورود می کنند و برخی با اعمال فشار خواستار 
تصویب قوانین یک شبه می شوند. قوانینی 
نظیر دامنــه نامتقارن که این روزها هم چاره 
ساز بازار نشد. از این اظهار نظرها می توان به 
مجلسی ها هم اشاره کرد. موسوی لارگانی 
در توئیتر خود متنی را منتشر کرده و در آن به 
یک شــرکت کاغذی اشاره کرده  به گونه ای 
که مدعی شده این شــرکت با سرمایه ۲۰۰ 
میلیاردی طی ســه ماهه اول سال در بورس 
پذیرش و در  ایام حبابی حدود ۳۲۰۰ میلیارد 
تومان از سهامش را به مردم فروخته  به مردم 
فروخته اســت. این صحبت ها در حالی از 
جانب مجلســیان در حال مطرح شدن است 
که علی رغم نامه ای که شورای عالی بورس 
تحت عنوان یک لایحــه به مجلس جهت 
تغییــر در برخی از قوانین بورس فرســتاده 
هنوز خبری به گوش نمی رسد و مجلسیان 
به جای آنکه در چنین شرایط اقتصادی کمک 
حال بازار سرمایه باشــند پایشان را در یک 
کفــش کرده اند و همچنان بر طبل تحقیق و 
تفحص از بازار ســرمایه می کوبند، که باید 
گفت این مســئله نه تنها به ضرر سهامداران 
تمام خواهد شد بلکه به بدنه تولید نیز لطمه  
می زند. موضوعی که محســن رضایی دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام هم آن را 
تایید کرد و گفت: عده ای سرمایه های کلان 

وارد بورس کردند بــدون آن که وارد تولید 
شــود و یکباره ۹ موسسه وابسته به بانک ها 
و شرکت ها ۷۰ هزار میلیارد تومان از بورس 
خارج کردند. برای بررسی بیشتر این ماجرا 
و تاثیرش بر بازار ســرمایه  با چند کارشناس 
بازار سرمایه و یکی از اعضای شورای عالی 

بورس به گفت و گو نشستیم.
قانون از مجلس، نظارت بر بازار 

با بورس
سعید اســلامی بیدگلی عضو شورای 
عالــی بــورس در گفت و گو بــا خبرنگار 
بورس باشــگاه خبرنگاران جوان، در رابطه 
با صحبت های اخیر موسوی لارگانی عضو 
هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی عضو 
هیأت رئیســه مجلس و قاضی زاده هاشمی 
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی درمورد 
آغــاز تحقیق و تفحص از بورس اظهار کرد: 
نمایندگان مجلس متاســفانه در شان خود 
می دانند کــه در هر حــوزه ای ورود کنند، 
نکته ای که در این باره باید به آن اشــاره کرد، 
رسیدگی به تخلفات بازار سرمایه طبق قانون 
به عهده خود ســازمان بورس است حتی در 
مواردی اختیاراتی در سطح دادگاه به سازمان 
داده شده که علت آن را می توان آگاهی قانون 
گــذار از تخصصی بودن بورس دانســت.

اوافزود: اگر قرار بــود مطابق قانون تحقیق 
و تفحصی از بازار توســط مجلس صورت 
بگیرد بهتر بود که علنی مطرح نمی شد، زیرا 
این امر می تواند آسیب جدی به بازار سرمایه 
وارد کند، نمایندگان اگر فکر می کنند که باید 
اطلاعات بیشتری را نسبت به بورس داشته 
باشــند می توانند چنین امــوری را در غالب 
نامه های محرمانه به ســازمان بورس یا قوه 
قضائیه مطرح کنند.عضوشورای عالی بورس 
گفت: به نظر می رســد چنین صحبت هایی 

بــه جای آنکه خیر خواهانه باشــد بیشــتر 
خود را درگیر مســائل سیاســی کرده است 
و آثار مثبتی را هــم تا کنون به دنبال نیاورده 
مسئلان می توانند نتایج صحبت هایشان را از 
طریق شاخص های بازار سرمایه دنبال کنند.

اسلامی بیدگلی گفت: از طریق تحلیل هایی 
که روزانه از بازار ســرمایه صورت می گیرد 
می توان متوجه شــد که نمایندگان مجلس 
تا حد زیادی نســبت به این آگاهی چندانی 
ندارند که به همین منظور می توان به انتشــار 
آمار های نادرســتی که در این مدت توسط 
دوستان حاضر در مجلس منتشر شده اشاره 
کرد. او افزود: اینکه نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی دانش چندانــی از بازار تخصصی 
سرمایه ندارند، ولی اصرار به اظهار نظر در این 
رابطه دارند جای تعجب دارد اینکه مسئولی 
می گوید ۱۵۰۰ تریلیون تومان از سرمایه های 
مردم در بازار سهام سوخت شده نشان از آن 
دارد کــه فقط مارکت کپ را حســاب کرده 
در صورتی که اگر می خواهد میزان ســرمایه 
سوخت شده را بررسی کند باید از یک فرمول 

دیگری استفاده کند.
اکنون زمان مناسبی برای تحقیق 

و تفحص از بازار سرمایه نیست!
مهدی قلی پور کارشناس بازار سرمایه 
در رابطه با آغاز تحقیق و تفحص مجلس طی 
چند روز اخیر از عملکرد ســازمان بورس، 
اظهــار کرد: محور هــای تحقیق و تفحص 
از بــورس محور هایی ، چون رشــد حبابی 
شاخص، تشــویق مردم توسط دولت برای 
ســرمایه گذاری در بورس، گرانفروشــی 

سهام، رانت و سایر موارد در نظر گرفته شده 
است. او تصریح کرد: به طور اساسی تحقیق 
و تفحص از عملکرد مدیران نه تنها مشکلی 
ندارد بلکه به افزایش شفافیت و پاسخگویی 
می انجامد، ولی در حال حاضر به نظرمی رسد 
این اقدام مجلس حرکتی سیاســی به منظور 
کاهش فشــار های زیان دیده ها در بورس یا 
التیام زخم های سهامداران است در غیر این 
صورت اثرگــذاری چندانی بر ماهیت بازار 

نخواهد داشت.
گریبان متخلفان بورسی گرفته 

شود
این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: 
با شــناختی که از ســازمان بورس، قوانین و 
دستورالعمل های متعدد آن دارم، به جز امری 
که از طرف ســازمان مذکور اعلام شد مبنی 
بر آنکه علی الحســاب دلیل شرایط بازار از 
پذیرش شرکت های بزرگ و جدید معذور 
هستیم، سایر مواردی که مجلس اعلام کرده 
اســت مربوط به بازار سرمایه نمی شود، در 
ضمن اطلاعاتی چندانی در دست نیست که 
نشان دهد شرکت های بزرگ دارای ساختار 
مالی و کســب و کار سالم در راه پذیرش در 
بورس ناکام مانده اند و اگر چنین اتفاقی افتاده 
باید پیگیری شــود، ولی اینکه بورس نوسان 
زیادی داشــته یا شرکتی کاغذی حبابی شده 
به رفتار ســرمایه گذار باز می گردد به سبب 
آنکه بازار ســرمایه طبق قانون اطلاعیه ها و 
اخطار های لازم را همواره منتشر نموده بود.

قلی پور گفت: در مورد پول های جابجا شده 
هم باید گفت که کنترل پولشویی در سیستم 

بانکی انجام می شود و ارتباطی به بازارسرمایه 
ندارد هر چند که سختگیری های لازم توسط 
مسئولان سازمان بورس صورت می گیرد. در 
مورد تشویق مردم به حضور در بورس آن هم 
در اوج بازار، باید وزیر یا مســئول مربوط نه 
تنها در مجلس پاسخگو باشد بلکه تخلف در 
حدی است که باید در محکمه مورد بررسی 
قرار گیرد، ولی این مورد بازارتباطی به خود 
مسئولان مربوط به سازمان بورس ندارد ودر 
اصل به دولت و وزارت اقتصاد باز می گردد 
که برای کسر بودجه بازار سرمایه را دوشیدند.

او بیان کرد: تغییرات در مدیریت سازمان 
هم در این راستا بود و افراد حرفه ای سکاندار 
ســازمان با فشــار یا درخواست های دولت 
کنار نیامدند و اســتعفا دادند. آن هم بازاری 
که معمولا مدیرانشان یک دهه ثبات داشتند، 
ولی طی چهار ســال چهار مدیر بر سازمان 
مدیریت کرده اند و دولت مسئول چنین بی 

ثباتی است.
تنها ایراد سازمان بورس چیست؟

این کارشناس بازار سرمایه گفت: تنها 
ایرادی که در ســازمان بورس دیده می شود 
اتفاقا سختگیری های مقرراتی بعضا خسته 
کننده ای است که فرایند پذیرش شرکت های 
جدید را کند کرده یا آنکه صدور مجوز ها را 

طولانی می کند.
بازار سرمایه مکان مناسبی برای 

تسویه حساب های شخصی نیست
مهدی دلبری کارشناس بازار سرمایه در 
مورد اتفاقات اخیری که سبب شده تا مجلس 
تمام ابزار مورد نیاز خود را به منظور تحقیق 

و تفحص از بورس به کار گیرد، گفت: اکنون 
بازار سرمایه مهم ترین نیازش بحث آرامش و 
ثبات اســت و این اختلافاتی که بین مجلس 
و دولت وجــود دارد.  اوافزود: به طور حتم 
می توان گفت نباید وارد بازار ســرمایه شود، 
همچنین دررابطه با انتشار آماری که طی چند 
مدت اخیر توســط مجلس مطرح شده باید 
گفت این امر کار درستی نیست به سبب آنکه 
خریداران و فروشــندگان حق معامله دارند 
مگر آنکه برخلاف فصل ششم بازار سرمایه 
در قیمت سهم ها دستکاری صورت گیرد یا 
آنکه بعضی از اشخاص به افشای اطلاعات 

شرکت ها بپردازند.
مجلس فکری به حال قیمت گذاری 

های دستوری کند
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: 
حتی در چنین شــرایطی نیز خود مسئولان 
ســازمان بورس باید امر مذکور را پیگیری 
کنند، به نظر می رســد با توجه به اختلافاتی 
که بین دولت و جلــس وجود دارد آرامش 
از بازار رخت بر بســته، توصیه بنده این که 
اگر مسئولان قرار است تصمیمی را اخذ کنند 
بهترکه در مرحله نخست منافع سهامداران را 
در نظر گیرند و در گام بعدی باید بنشــینند و 
کم و کاستی هایی که طی ۱۱ ماه اخیر در بازار 
ســرمایه به وجود آمده را بررسی کنند. این 
کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: نمایندگان 
مجلس اگر قصدشان کمک به بازار سرمایه 
را دارند بهتر اســت کاری کنند که در مرحله 
نخست بساط قیمت گذاری های دستوری 
رفع شــود تا سود به حســاب سهامداران و 
تولیدکننــدگان بازگــردد و در اقدام بعدی 
بند هایی را که کمیسیون تلفیق پیش تر لحاظ 
کرده بود و در رای گیری نتوانســت حداکثر 
آرا را بــه خود اختصاص دهد و دوباره بیان 

شــده را اصلاح کنند. شــاهین احمدی در 
رابطــه با بحث تحقیق و تفحصی که حدود 
چند ماهی است که از جانب مجلس درمورد 
بازار سرمایه به گوش می رسد، گفت: تحقیق 
و تفحص یکی از وظایف مجلس است، اما 
صحبت ما در رابطه با سیاسی کار هایی است 
که در  این میان به گوش می رسد، در اصل باید 
گفت مجلس و دولت بازار سرمایه را رینگ 

مبارزات سیاسی خود قرار داده اند.
دستگیری اشــخاص زیادی در 

پرونده  بازار سرمایه 
او تصریح کرد: تحقیق و تفحص بدین 
معناست که باید یک تیمی مستقر شود و در 
صورتی که جنبه سیاسی داشته باشد احتمال 
می رود که یکســری از اشخاص دراین بین 
دستگیر شوند، که این مسئله با توجه به پیکره 

نیمه جان بورس اصلا کار درستی نیست.
این کارشناس بازار سرمایه در رابطه با 
صحبت های اخیر سیدناصر موسوی لارگانی 
عضو هیأت رئیسه مجلس شورای اسلامی ، 
درمــورد آنکه ادعا کرده بود که ۱۵۰ تریلیون 
تومان از سرمایه مردم در بازار سرمایه از بین 
رفته است، گفت: این مسئول کشور با چنین 
صحبتی ارزش بازار ســرمایه را پایین آورند 
ناگفته نماند چنین صحبتی فقط نشان دهنده 
مارکت کپ بازار بوده به طوری که جنبه های 
دیگر آن را در نظر نگرفته اســت. در پایان با 
توجه به صحبت های کارشناسان باید گفت 
بهتر اســت دولتمردان یک رینگ دیگری را 
برای حل اختلافات سیاسی خود انتخابات 
کنند به سبب آنکه سهامداران جدید الورود 
و قدیمی های بازار ســرمایه به میزان کافی از 
اظهار نظر های غیر اصولی و تصمیم گیر های 
نابخردانــه بعضی از مدیران لطمه دیده اند و 

دیگر رمقی برایشان نمانده است.

متخلفان معرفی شدند؛

بورس با دخالت ها دست و پنجه نرم می کند!


